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سال بیستم      شماره ۴۴۹۱

  نظرتان را درباره مصوبه مولدسازی سران قوا و توضیحاتی که قالیباف در این باره   .
در جلسه غیرعلنی مجلس داد، بفرمایید.

مولدسازی مدت ها ست در دستور کار کشور قرار دارد و طبق گفته رئیس مجلس 
ما یک ســری دارایی متــروک و غیرمنقول داریم و از ســال ۸۰ تاکنون قوانین زیادی 
تصویب کردیم تا این اموال مازاد به فروش برســد  اما کســی این اموال را نفروخته 
اســت و باید برای آنها فکر کنیم اما متأسفانه دولت و دستگاه های وابسته به دولت 
سعی کرده اند از منابع در اختیارشان، خودشان را فربه تر کنند. یعنی املاک و دارایی 
برای خودشــان جمع کنند که شاید با هدف خدمت بیشتر به مردم این کار را انجام 
داده باشند اما اکنون متوجه می شویم خیلی از دستگاه ها املاک و دارایی های زیادی 
دارند که مدت ها به ســراغش نرفته اند. در جلســه غیرعلنی مجلس دکتر قالیباف 
از امــلاک و دارایی های مجموعه ای نام بردند که خــاک می خورد. در حالی که اینها 
دارایی های دولت اســت و این اتفاق نشــان می دهد مدیریت ما بــر دارایی هایمان 
ضعیف اســت؛ هر چند این اموال بیت المال و امانت مردم است که در اختیار دولت 

قرار دارد و باید دولت هم به خوبی از این امانت نگهداری کند.
متأسفانه در چند سال گذشــته که در لوایح مختلف بودجه، فروش دارایی های 
مــازاد دولت به عنوان یکی از منابع درآمدی دولت مطرح شــده بود و البته با اصل 
آن مخالفتی نداریم، محقق نشده است. این موارد نشانگر این است که دستگاه های 
دولتــی تمایلی خاصی به فــروش دارایی های خود ندارنــد . آن زمان بحث فروش 
دارایی هــای دولت مطــرح بود اما امــروز بحث مولدســازی مطرح اســت. واژه 
مولدســازی، واژه بســیار زیبایی اســت که در عمل دســتیابی و دسترسی به آن کار 

ساده ای نیست، مگر اینکه ما برنامه ای مدون و مناسب برای آن داشته باشیم.
هرچند تجربه نشــان می دهد دســتگاه ها وقتی دارایی هایشــان را بفروشند، به 
زخم های خودشــان می زنند. یعنی عملا به جای اینکــه آن ارقام را به چرخه تولید 
وارد کنند تا مولدســازی تحقق پیدا کند، خام خام آن منابع را مصرف می کنند. برای 
مثال دســتگاه های اجرائی یک زمین را می فروشــند برای اینکه یک پروژه نیمه کاره 
را تمام کنند  اما به محض اینکه پول حاصل از فروش آن به حســاب دســتگاه واریز 
می شود، اولین کاری که انجام می دهند این است که آن را صرف بدهی های خود به 
کارکنان و پرداخــت حقوق می کند. یا آن را صرف خرید تجهیزات و کالایی می کنند 

که بیشــتر مصرفی هســتند. این نشــان دهنده این اســت که تاکنون اقداماتشان به 
بیراهه رفته اســت. حالا هم بحث مولدسازی مطرح است، وقتی این منابع و اموال 
از گردونه نظارتی خارج شــد، چه کسی باید نظارت کند و پاسخ گو باشد؟ وقتی این 
گروه مصونیت قضائی پیدا کردند، چه کســی جرئت دارد از آنها بازخواســت کند یا 
مطالبه شفافیت داشته باشــد؟ اینکه خارج از محل اصلی قانون گذاری در کشور و 
به موازات مجلس قانون گذاری صورت گرفته، چه کسی پاسخ گوی این اتفاق است؟
اینکــه در مصوبــه فوق آمده کــه آن هیئت هفت نفره می تواننــد برخلاف نظر 
کارشناســی قیمت ها را جابه جا کنند، چه کسی پاسخ گوی این مجوز و اختیار است؟ 
این موارد نکات و اعتراضاتی بود که نمایندگان در یک هفته گذشــته تاکنون مطرح 
کرده اند و روز دوشنبه هم در جلسه غیرعلنی مجلس رئیس مجلس به عنوان یکی 
از رؤسای قوای سه گانه تصمیم گیر درباره این مصوبه، به نمایندگان توضیحاتی داد.

 به عنوان یکــی از نمایندگان منتقد این مصوبه از توضیحات رئیس قوه مقننه قانع   .
شدید؟

بایــد تجدیدنظری در این زمینه انجام شــود. هیچ کســی نبایــد در مقابل قانون 
مصونیت داشــته باشد. همه ما از من نماینده مجلس تا شخصی که در قوه مجریه  
یا   قوه قضائیه مشــغول اســت، همگی باید در برابر قانون مسئول و پاسخ گو باشیم. 
اینکه به واســطه مصوبه ســران قوا گروهی را از پاســخ گویی در برابر قانون مصون 
کنیم، منطقی نیســت. ما خودمان با این مصون ســازی ها ممکن است فضا را برای 
انحراف افراد ایجاد کنیم، هرچند امیدوارم این اتفاق نیفتد. در پاســخ به سؤال شما 
هم بگویم بعید است در جلسه یک ساعته ای که رئیس مجلس با نمایندگان داشت 
و درباره این مصوبه توضیحاتی داد، کســی از این توضیحات قانع شــده باشــد. به 
تعدادی از نمایندگان به قید قرعه اجازه داده شــد در این جلســه صحبت کنند  اما 
برداشــت من این اســت که مجلس از این توضیحات قانع نشد. بنابراین به نظر من 
باید به نحوی عمل کنیم که اگر کسی در هرکجای کشور قصد دارد برای مردم کاری 
انجام دهد و وظیفه ای به او محول می شود، این انجام وظیفه زیر میکروسکوپ قوه 
قضائیه باشد و روی آن نظارت کامل انجام شود. یعنی هر اقدامی باید شفاف باشد 

و فرد مسئول هم در برابر قانون پاسخ گوی عملکرد خود باشد.
نمی شــود به فرض اینکه سران قوا شــخصی را به جای یک فضای شیشه ای و 

شفاف، در یک فضای پوشیده و بتنی قرار داده اند، بدون هیچ نظارتی حصار امنیدور 
او بپیچند تا هر کاری که دلش می خواهد انجام دهد و به کسی هم پاسخ گو نباشد. 
این رفتار به هیچ وجه مورد تأیید و پذیرش مردم و افکار عمومی نیست. خصوصا در 
این شرایط خاص که مورد اعتراض و انتقاد جدی قرار داریم و نسبت به این مصوبه 
ســران قوا واکنش های زیــادی وجود دارد، باید جلوی این مصوبه با این شــکل که 

هیئت هفت نفره آن مصونیت قضائی داشته باشند، گرفته شود.
البته سیدحسن خمینی، یادگار امام، در مراسم یادبود پیروزی انقلاب در حرم امام 
جمله خوبی در توصیف این شــرایط به کار بــرد و گفت مجلس دروازه ورود مردم 
به حکمرانی اســت و این دروازه ورود مردم با این مصوبه به کلی بســته می شود؛ 
بنابراین نباید اجازه دهیم چنین اتفاقی بیفتد، چرا که مصونیت ســازی برای گروهی 
خاص و پاسخ گو نبودن آنها و ایجاد استثنا از پاسخ گویی به قانون مورد پذیرش مردم 

نیست و قطعا باید جلوی آن گرفته شود.
 آقای مخبر اخیرا اظهار کرده که این مصونیت در قبال تصمیم گیری هاســت. این   .

صحبت به نظر شما توجیه اصل موضوع نیست؟
دقیقا همین طور اســت و این حرف توجیه اصل قضیه است. کجای این مصوبه 

آمده است که مصونیت در قبال تصمیم گیری هاست؟ جالب است که من به عنوان 
نماینده مــردم در مجلس هنوز متن کامل این مصوبه ســران قوا را رؤیت نکرده ام 
و ایــن متن هنــوز در اختیار نماینــدگان مجلس قــرار نگرفته اســت. فقط تعداد 
انگشت شماری از همکاران این متن مصوبه را دیده اند و از مواد آن مطلع اند. همان 
تعداد انگشت شــمار هم که به این متن دسترسی داشته اند، معتقدند با این مصوبه  
پاسخ گویی به مردم کار ســاده ای نخواهد بود. بنابراین مجلس به عنوان عالی ترین 
مقــام در امر تصمیم گیــری و قانون گذاری که حضرت امــام فرمودند در رأس امور 
اســت، باید در امور دیگر با جزئیات بدانیم چه می گذرد تا بتوانیم پاسخ گوی خوبی 
برای مردم باشیم و به سؤالات و ابهامات مردم پاسخ دهیم. اما مصوبه مولدسازی 
اموال دولت تاکنون برای مجلس هم غیرشــفاف بوده و مثل هندوانه ای در بســته  
اســت. البته هر یک از دوســتان در دولت و مجلس توضیحاتی در این باره می دهند 
و توجیهاتــی دارند  امــا هیچ کدام از ایــن توضیحات و توجیهــات تاکنون به خرج 

نمایندگان مردم نرفته است و متقاعد نشده اند.
 بــا توجه به فضایی که در این چند روز و درباره این موضوع در بین کارشناســان   .

ایجاد شــده است، چگونه می شود در رأس امور بودن مجلس را دوباره با قیود تأکید 
و اجرائی همراه کرد؟!

به اعتقاد من «شــرف المکان بالمکین» است، یعنی ما نمایندگان باید خودمان 
حرمت خودمان را نگه داریم. این ساختمان بهارستان به خودی خود یک ساختمان 
اســت که ممکن است ساختمان های مشــابه زیادی با آن در کشــور وجود داشته 
باشــد اما این ساختمان نیست که در رأس امور قرار دارد، بلکه نمایندگانی که درون 
مجلس هســتند و کرسی های سبز بهارســتان و نمایندگی مردم را اشغال کرده اند، 
باید با رفتار و تصمیماتشــان نشــان دهند که در رأس امور کشــور قرار دارند. البته 
مجلس انقلابی یازدهم تا کنون ســعی کرده که نشــان دهد در رأس امور اســت و 
از منافع مردم دفاع کرده اســت. همین جلســات غیرعلنی هم که تشکیل می شود، 
به واسطه اعتراضاتی است که نمایندگان برای حفاظت از منافع مردم و شفاف بودن 
این تصمیماتی کرده اند که در اتاق های دربســته گرفته می شود . تلاش ما این است 
تا موضوعات شفاف شــوند و بتوانیم پاسخ گوی خوبی به ابهامات و سؤالات مردم 

باشیم.
 همان طور کــه توضیح دادیــد، ظاهرا نماینــدگان از توضیحات آقــای قالیباف   .

درخصوص مصوبه مولدسازی سران قوا متقاعد نشده اند. با این اوصاف تکلیف این 
قانو ن گذاری خارج از مجلس و مصوبه جنجالی فوق چه می شود؟

نمی دانــم چه سرنوشــتی در انتظار این مصوبه جنجالی و بحث برانگیز اســت، 
البته بعید می دانم این مصوبه لغو شود. امیدواریم مقام معظم رهبری که همواره 
حافــظ منافع مردم بوده اند و اخیرا هم با دســتور عفو عمومی در پی درخواســت 
ریاســت محترم قوه قضائیه آرامش را بــه جامعه برگرداندند، تدبیــری در این باره 
بیندیشــند. همواره تصمیمات ایشــان محور اتحاد و وحدت برای مردم بوده است 
و در بزنگاه ها به داد مردم رســیده اســت. امیدواریم ایشان هر طور صلاح می دانند، 
اجازه ندهند تا این سرمایه ملی که متعلق به آیندگان است، به واسطه این مصوبات 
و بــه دلیل اختیاراتی که به برخی افراد خاص داده می شــود، در چالش و مســائل 

غیر قابل پیش بینی قرار بگیرد.
البته ما منکر مولد ســازی و فروش اموال مازاد دولت و دستگاه های اجرائی که 
برای خودشان جمع کرده اند، نیســتیم. بانک های ما بانک های ثروتمندی هستند و 
برخی دســتگاه های اجرائی ما واقعا دارایی های کلانی دارند که باید مدیریت شوند. 
با اصل موضــوع موافقیم اما اگر افــرادی که برای مولدســازی تصمیم می گیرند، 
مصونیت قضائی داشــته باشــند و اختیارات خاصی به آنها داده شود که خارج از 
وظایف قانونی آنها ســت  و به دور از چشم مجلس و دستگاه های نظارتی بخواهند 

گام هایی بردارند، مورد پذیرش نمایندگان نیست.

مولد سازی در گفت و گو با محمدعلی محسنی بندپی، نماینده مردم نوشهر  و چالوس

هر انجام وظیفه ای باید زیر میکروسکوپ قوه قضائیه باشد
با اصل مولد سازی موافقیم اما اگر افراد مصونیت قضائی داشته باشند و اختیارات خاصی به آنها داده شود که خارج از وظایف قانونی آنها ست، مورد پذیرش نمایندگان نیست

معصومه معظمی: فروش اموال مازاد دولت با عنوان «مولدسازی» یکی از مصوبات هفته های گذشته سران قوا ست که بدون نظرخواهی از مجلس که طبق قانون اساسی تنها مرجع قانون گذاری در کشور محسوب می شود، جنجال برانگیز شده 
اســت؛ مصوبه ای که واکنش های زیادی به دنبال داشته و مورد انتقاد بســیاری از نمایندگان مجلس و افکار عمومی است. البته روز گذشته محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس به عنوان یکی از سران قوا که در مصوبه مولدسازی و دادن مصونیت 
قضائی به هیئت هفت نفره تصمیم گیر درباره فروش اموال مازاد دولت دخیل اســت، در جلســه ای غیرعلنی کوشــید نمایندگان معترض را با توضیحاتش متقاعد کند. طبق اظهارات برخی نمایندگان، قالیباف گفته است «مصونیت این هیئت 
هفت نفره در مولدســازی، به معنای چشم پوشی از تخلف نیست  بلکه قطعا روی این هیئت نظارت هایی خواهد شــد». اگر چه قالیباف در این جلسه غیرعلنی این هیئت هفت نفره را افرادی مورد اعتماد دانسته است که امنیت سرمایه گذاری را 
حفظ خواهند کرد  اما برخی نمایندگان مجلس و بخشــی از جامعه این اقدام را غیرقابل توجیه دانســته و معتقدند مصونیت قضائی می تواند چالشــی برای در معرض لغزش و خطا قرار گرفتن باشد. تأکید آنها بر این است که نباید به این هیئت 
هفت نفره در قبال تصمیماتشــان مصونیت قضائی داد تا در این مورد به کســی پاســخ گو نباشند. محمدعلی محسنی بندپی، پزشکی که نمایندگی مردم نوشهر و چالوس و کلاردشــت در مجلس یازدهم را بر عهده دارد هم دراین باره به «شرق» 
توضیحاتی داد. محســنی بندپی در گفت وگو با «شــرق» به توضیح درباره جلسه غیرعلنی مجلس و اظهارات قالیباف درباره مصوبه مولدسازی پرداخت و گفت  نمایندگان از توضیحات رئیس مجلس قانع نشدند و در ادامه از مقام معظم رهبری 

درخواست کرد تا هر طور صلاح می دانند اجازه ندهند تا این سرمایه ملی که متعلق به آیندگان است، به واسطه این مصوبات و به دلیل اختیاراتی که به برخی افراد خاص داده می شود، در چالش و مسائل غیر قابل پیش بینی قرار بگیرد.


